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Telegrafické zprávy 
z jednání Rady 
města Příbora
Pavla Urbanová (odbor organizační a správních činností Městského 
úřadu Příbor)

Dne 3. 10. 2023 se uskutečnila 18. schůze 
Rady města Příbora, na které bylo projednáno 
37 bodů. Přinášíme vám stručný telegrafický 
přehled nejdůležitějších projednaných bodů.

Rada města schválila:
 » služební cestu k reprezentaci města Příbora na kulturně 
společenské akci v Hustopečích, ve dnech 5. až 7. 10. 2023, 
členu RM Mgr. Pavlu Netušilovi.
 » dodatek č. 1 ke smlouvě č. 198/2023 mezi městem Příborem 
a společností PORR a. s., IČO 43005560 na akci „Opravy 
komunikací 2023, 2024 – Příbor“, jehož předmětem je úprava 
předmětu díla a snížení ceny na 6 321 335,25 Kč včetně DPH, 
v předloženém znění.
 » v předloženém znění dodatek č. 1 smlouvy o dílo mezi městem 
Příborem a společností AKTÉ PK s. r. o., IČO 05284368, na 
realizaci akce „Sportovní hřiště u ul. Vrchlického v Příboře 
II. ETAPA – umělé osvětlení“, kterým se posouvá termín 
dokončení díla na 31. 10. 2023.
 » přijetí dotace a uzavření smlouvy mezi Moravskoslezským 
krajem, se sídlem 28. října 117, 702 18 Ostrava, IČO 70890692, 
a městem Příborem, jejímž předmětem je rozšíření sběru gast-
roodpadu o dalších 1 500 domácností, v předloženém znění.
 » Směrnici pro odpisování dlouhodobého majetku dle předlože-
ného návrhu v příloze č. 1.
 » pořadí žadatelů o pronájem obecního bytu č. 5 na ul. Štram-
berská č. p. 1359 v Příboře za podmínky přistoupení k dluhu 
dle přílohy č. 1.
 » zadání projektu „Novostavba MŠ Z43 v Příboře“ v předlože-
ném znění.
 » smlouvu mezi městem Příborem, náměstí Sigmunda Freuda 19, 
742 58 Příbor, a Nadací ČEZ, Duhová 1531/3, 140 00 Praha 4, 
IČO 26721511, jejímž předmětem je přijetí nadačního příspěv-
ku ve výši 102 940 Kč od Nadace ČEZ v předloženém znění.
 » Program rozvoje sportu města Příbora na období 2022–2027.
 » dodatek č. 2 ke smlouvě č. 2023/0197/OBNF/SD v předloženém 
znění mezi městem Příborem a společností NH stavby s. r. o., 
Palkovice č. p. 158, 739 41 Palkovice, IČO 28980697, na rea-
lizaci akce „Zateplení obvodového pláště MŠ Frenštátská č. p. 
1370, Příbor“, jehož předmětem je zejména realizace víceprací, 
méněprací a prodloužení realizace díla, za podmínky schválení 
rozpočtového opatření č. 5 města Příbora na rok 2023.
 » zřízení nového pracovního místa s názvem „Správce veřejné zele-
ně“ s účinností od 1. 1. 2024. Celkový počet zaměstnanců města 
Příbora zařazených do městského úřadu zůstává na počtu 56.

Rada města uložila:
 » vedoucímu odboru finančního připravit a předložit zastu-
pitelstvu města návrh Obecně závazné vyhlášky o místním 
poplatku z pobytu s účinností od 1. 1. 2024.

 » Termín: 30. 12. 2023
 » vedoucímu odboru investic, rozvoje a správy majetku zajistit 
zveřejnění záměru města, jehož předmětem je prodej dvou 
částí pozemku parc. č. 668/1 v k. ú. Příbor o souhrnné výměře 
cca 50 m2 situovaných za oplocením rodinných domů č. p. 522 
a 527, dle žádostí jejich vlastníků za kupní cenu 300 Kč/m2, na 
úřední desce MÚ Příbor po dobu 15 dnů.

 » Termín: 13. 10. 2023
 » vedoucímu odboru investic, rozvoje 
a správy majetku připravit veřejnou 
zakázku malého rozsahu zadávanou 
v uzavřeném zadávacím řízení na výběr 
zpracovatele architektonické studie „No-
vostavba MŠ Z43 v Příboře“.

 » Termín: 24. 10. 2023
 » vedoucímu odboru investic, rozvoje 
a správy majetku informovat radu města 
o výsledcích jednání občanů a případné 
jejich dohodě s majitelkou pozemku parc. 
č. 3262/9 v k. ú. Příbor. 

 » Termín: 31. 1. 2024
 » vedoucímu OIRSM pokračovat v přípra-
vě navigačního a orientačního systému 
města Příbora dle návrhu předloženého 
v tomto materiálu.
 » vedoucímu odboru investic, rozvoje 
a správy majetku seznámit s návrhem na-
vigačního a orientačního systému města 
Příbora zastupitelstvo města. 

 » Termín: 31. 3. 2024
 » vedoucímu odboru kultury, školství, 
sportu a cestovního ruchu zpracovat in-
ternetové prostředí pro jednotné souhrn-
né informace o sportovištích na území 
města Příbora. 

 » Termín: 31. 10. 2024
 » vedoucímu odboru kultury, školství, 
sportu a cestovního ruchu dále prově-
řovat možnost umístění TIC na náměstí 
Sigmunda Freuda v Příboře. 

 » Termín: 31. 7. 2024
 » vedoucímu odboru bytového a nebyto-
vého fondu zajistit zveřejnění záměrů 
pronájmu nebytových prostor v domě č. 
p. 49 na ul. Lidická na úřední desce po 
dobu min. 15 dnů dle přílohy č. 2 a 3.

 » Termín: 13. 10. 2023

Rada města souhlasila:
 » se záměrem, jehož předmětem je prodej 
dvou částí pozemku parc. č. 668/1 v k. ú. 
Příbor o souhrnné výměře cca 50 m2 si-
tuovaných za oplocením rodinných domů 
č. p. 522 a 527 za kupní cenu 300 Kč/m2.
 » se zřízením příjezdu o výměře cca 120 m2 
na části pozemku parc. č. 527/1 v k. ú. Pří-
bor dle vyznačení v příloze č. 3 k pozemku 
parc. č. 473/3 dle žádosti paní Kateřiny 
Čechové, ze dne 18. 7. 2023, za podmínek: 

 » dodržení stanoveného rozsahu příjezdu 
dle přílohy č. 3, s ukončením v úrovni 
severovýchodního rohu stavby garáže,
 » zpevnění příjezdu štěrkem bude prove-
deno na náklady žadatele, 

 » údržba příjezdu bude prováděna na 
náklady žadatele, 
 » předmětná část pozemku bude užívána 
výhradně pro přístup a příjezd na po-
zemek žadatele nikoli k parkování, jako 
manipulační plocha apod., 
 » při zásahu do městské zeleně nad 
povolený rozsah příjezdu uvede žadatel 
dotčené části pozemku města do pů-
vodního stavu (odstranění kameniva, 
zatravnění) s 12měsíční zárukou.

Rada města vyhlásila:
 » veřejnou zakázku na stavební práce za-
dávanou ve zjednodušeném podlimitním 
řízení s názvem „Stavební úpravy budovy 
č. p. 565 na ulici Svatopluka Čecha v Pří-
boře“ dle předloženého materiálu.

Rada města odvolala:
 » ve funkci Valné hromady společ-
nosti TP PŘÍBOR s.r.o. s účinností 
k 31. 10. 2023 z funkce člena Dozorčí 
rady společnosti TP PŘÍBOR s.r.o. se 
sídlem Freudova 118, 742 58 Příbor, 
IČO 26865327 pana Ing. Radima Mon-
sporta.
 » ve funkci Valné hromady společ-
nosti TP PŘÍBOR s.r.o. s účinností 
k 31. 10. 2023 z funkce člena Dozorčí 
rady společnosti TP PŘÍBOR s.r.o. se 
sídlem Freudova 118, 742 58 Příbor, 
IČO 26865327 pana Radka Jurečku.

Rada města zvolila:
 » ve funkci Valné hromady společ-
nosti TP PŘÍBOR s.r.o. s účinností 
od 1. 11. 2023 do funkce člena Dozorčí 
rady společnosti TP PŘÍBOR s.r.o. se 
sídlem Freudova 118, 742 58 Příbor, 
IČO 26865327 pana Ing. Ondřeje Rečku 
a schvaluje k této volbě smlouvu o výkonu 
dle přílohy č. 1.
 » ve funkci Valné hromady společ-
nosti TP PŘÍBOR s.r.o. s účinností 
od 1. 11. 2023 do funkce člena Dozorčí 
rady společnosti TP PŘÍBOR s.r.o. se 
sídlem Freudova 118, 742 58 Příbor, 
IČO 26865327 pana Ing. Miroslava 
Štěpána a schvaluje k této volbě smlouvu 
o výkonu dle přílohy č. 2.

Rada města jmenovala:
 » pracovní skupinu pro hodnocení progra-
mových dotací z rozpočtu města Příbora 
pro rok 2024 ve složení: Martin Mons-
port, DiS., MUDr. Mořic Jurečka, Ing. 

Zdeněk Pařízek, MUDr. Jan Krkoška, 
Mgr. Jiří Tuza, Ing. Milan Gabzdyl, 
MgA. Pavel Debef, Ph.D.
 » v souladu se směrnicí RM č. 1/2021, 
o přípravě, realizaci a předávání investič-
ních akcí a velkých oprav města Příbora, 
Ing. arch. Jana Malíka osobou s rozho-
dovací pravomocí pro akci „Novostavba 
MŠ Z43 v Příboře“.

Rada města vzala na vědomí:
 » žádost o změnu nájemce nebytových pro-
stor na ulici Lidická č. p. 49 v Příboře.
 » informace o jednání ze dne 18. 9. 2023 
ohledně projektované stavby „Odkanali-
zování části ulice Juráňovy“.
 » podání pana Jana Lundy, týkající se 
problematiky přístupnosti zemědělských 
pozemků v k. ú. Klokočov u Příbora v lo-
kalitě pod Hončovou hůrkou.
 » informaci odboru investic, rozvoje 
a správy majetku o poměrech v zájmovém 
území a o zahájení jednání se společností 
Net4Gas s. r. o.
 » výstupy z pracovní skupiny pro zadání 
projektu nové mateřské školy v lokalitě 
Za Školou.
 » informaci o navigačním a orientačním 
systému města Příbora dle předloženého 
materiálu.
 » informace o možnostech umístění turis-
tického informačního centra.

Rada města rozhodla:
 » v souladu s článkem XVI. odst. 1 Pravidel 
pro pronájem bytů ve vlastnictví města 
Příbora udělit výjimku spočívající v sou-
hlasu s výměnou bytů 3+1 mezi nájemci 
Klárou Adámkovou a Jakubem Adámkem 
na ul. U Tatry v Příboře.
 » pronajmout byt č. 5 na ul. Štramber-
ská č. p. 1359 v Příboře panu Danielovi 
Skřivánkovi, za podmínky přistoupení 
k dluhu dle předložené nabídky.

Rada města schválila ke 
zveřejnění:

 » záměr města pronájmu nebytových 
prostor o velikosti 230 m2 v domě na ul. 
Lidická č. p. 49 v Příboře dle přílohy č. 2.
 » záměr města pronájmu nebytových 
prostor o velikosti 180 m2 v domě na ul. 
Lidická č. p. 49 v Příboře dle přílohy č. 3.

Úplné znění dokumentu z jednání rady města se 
všemi náležitostmi a informacemi naleznete na 
webových stránkách města Příbora.

Cena obce 2022
Bc. Ivana Bolomová (matrikářka Městského úřadu Příbor), Foto: Stanislava Slováková 
Podklady pro článek poskytla paní Vladimíra Sklenovská.

V sobotu 16. září 2023 od 10:00 hod. se 
v refektáři piaristického kláštera uskuteč-
nilo slavnostní předání ceny obce za rok 
2022. Tato ocenění se udělují již s železnou 

pravidelností u příležitosti mezinárodní 
události Dnů evropského dědictví. Letos 
tomu nebylo jinak. Radou a posléze Zastupi-
telstvem města Příbora na jeho 6. zasedání 

dne 21.06.2023 bylo schváleno předání ceny 
obce panu Bedřichu Sklenovskému za pří-
kladnou reprezentaci města Příbora v prů-
běhu automobilových závodů Rallye Paříž 
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Co přinesl výzkum mezi veřejností 
a uživateli sociálních služeb a souvisejících 
aktivit v Příboře 
Bc. Lenka Filipcová a Mgr. Karolína Najzarová (odbor sociálních věcí Městského úřadu Příbor) 

V rámci plánování sociálních služeb a pro-
rodinné politiky ve městě Příboře provedla 
výzkumná agentura Sociotrendy s. r. o. 
v průběhu července až srpna 2023 socio-
logický výzkum mezi veřejností a uživateli 
sociálních služeb a souvisejících aktivit. Cílem 

výzkumu bylo analyzovat názory a zkušenos-
ti současných i budoucích uživatelů a zjistit 
potřeby veřejnosti a uživatelů služeb ve vztahu 
k sociálním službám a souvisejícím aktivitám. 
Do výzkumu se zapojilo 283 občanů města 

z řad rodin, seniorů, osob se zdravotním 

postižením, osob ohrožených sociálním vy-
loučením a z řad veřejnosti.
Ze závěrečné výzkumné zprávy uvádíme 

následující zjištění: 
 » Materiální zajištění domácností je celkově 
vnímáno u více než poloviny dotázaných 

(66,4 %) jako „průměrně zajištěné“ a lepší 
než průměrné zajištění uvedla více než 
čtvrtina dotázaných (26,5 %). 
 » Téměř polovina dotazovaných vyhledává 
informace na internetu a čtvrtina respon-
dentů informace vyhledává od sociálního 
pracovníka.
 » Za nedostupné typy bydlení bylo považováno 
zejména Sdílené a komunitní bydlení, Starto-
vací byty pro mladé a Dům pro seniory.
 » Uživatelé sociálních služeb nejvíce využí-
vali zejména pečovatelské služby, odlehčo-
vací služby, domovy pro seniory a sociální 
poradenství.
 » Při hodnocení spokojenosti respondentů 
se službami bylo zjištěno, že nejvíce jsou 
spokojení s odborností personálu a s místní 
dostupností a dopravou. Největší nespoko-
jenost byla zjištěna u kapacity zařízení.
 » Dvě třetiny respondentů preferuje pomoc 
sociální služby v domácím prostředí, tře-
tina preferuje sociální služby mimo domov 
(ústavní péče).
 » Mezi nejčastěji chybějící služby nebo s ne-

dostatečnou kapacitou, případně s návrhy 
na zlepšení služeb a prorodinných opatření 
města bylo slovně uváděno následující:

 » Větší a pravidelná podpora v organizování 
volnočasových aktivit pro děti a mládež.
 » Rozšíření nabídky volnočasových aktivit 
pro děti s mládež, zejména v teenager-
ském věku.
 » Mohlo by ve městě vzniknout komunitní 
nízkoprahové zařízení.
 » Pokračovat v úpravě parku pro rodiny 
a děti na nábřeží Rudoarmějců poblíž 
bývalého Ricca.
 » Podpora výuky angličtiny v mateřských 
školách. 
 » Podpora počítačové a internetové gramot-
nosti (internetbanking kurzy pro seniory).
 » Podpora finanční gramotnosti (pro mladé 
rodiny, nakupování na internetu).

 » Téměř třetina respondentů by přivítala 
zejména sportovní aktivity v neorgani-
zovaných sportovních kroužcích. Více 
kulturních, divadelních a filmových akcí 

by uvítala větší pětina respondentů a necelá 
šestina respondentů by přivítala zajištění 
více mimoškolních vzdělávacích aktivit.
 » Mezi podpůrné a mimoškolní přípravné 
činnosti, kam patří dostupné doučování, 
hlídání dětí a komunitní setkávání rodičů, 
by respondenti nejvíce uvítali komunitní 
akce pro rodiny. Třetina respondentů by 
uvítala dostupné hlídání dětí.
 » S ohledem na životní úroveň, respondenti 
hodnotili jednotlivé oblasti ovlivňující míru 
dobré životní úrovně ve městě. Nejlépe oce-
ňovali klidnou lokalitu města Příbora. Na 
druhém místě oceňovali zejména dopravní 
dostupnost a na dalších místech kladně 
hodnotili životní prostředí a bezpečné oko-
lí. Naopak nejhůře hodnotili služby veřejné 
vybavenosti v okolí a výdaje na bydlení.

Podrobnou Závěrečnou výzkumnou zprávu nalez-
nete na webových stránkách města Příbora.

Hledáme historické 
fotografie starého  
vodojemu a sýpky 
Mgr. Marika Demlová, Foto: Mgr. Marika Demlová, Daniel Galia

Prosíme, máte-li ve svých domácích ar-
chivech jakékoli historické snímky těchto 
objektů a byli byste ochotni se o ně podělit, 
zašlete nám je na e-mailovou adresu demlo-
va@pribor-mesto.cz. Pokud jste vlastníky 

fyzických fotek či negativů, můžete je přinést 
osobně do kanceláře č. 211 na Městský úřad 
Příbor, odbor investic, rozvoje a správy ma-
jetku. Fotografie naskenujeme a neporušené 
vám je vrátíme. Moc děkujeme.

Do sběráku už jen s kartičkou
Od pondělí 16. října vám bude při návštěvě 

sběrného dvora v Příboře vystavena odpadová 
karta. Tato odpadová karta bude navázána na 
vaši domácnost a při další návštěvě se již každý 
člen vaší domácnosti bude prokazovat pouze 
touto kartou. Nebude již potřeba se prokazovat 
občanským průkazem jako doposud. 

Zavedení nového evidenčního systému na 
sběrném dvoře nám do budoucna ušetří admi-
nistrativu a zrychlí provoz sběrného dvora. 
Vzhledem k tomu, že se jedná o nový systém, 

rádi bychom vás požádali (zejména v počát-
cích) o trochu tolerance. Vyplnění databáze 
přeci jen zabere nějaký čas.

– Dakar. V refektáři piaristického kláštera 
se sešli někteří ze zastupitelů našeho města 
v čele s panem starostou a místostarostou 
a s nimi hosté zvaní i náhodní.
Akcí, která trvala necelou hodinku, 

provázeli přítomné hudebními vstupy 
profesionálové – pánové Zdeněk Pukovec 
a Josef Pukovec. Slavnostních projevů 
se tentokrát ujali paní Věra Kovaříková 
a starosta města Ing. arch. Jan Malík. Oba 
potom také předali panu Sklenovskému 
cenu obce a symbolický dar.
Pan Bedřich Sklenovský se narodil 23. září 

roku 1955 a celý svůj život žije v Příboře, 
je příslušníkem rodu Sklenovských, který 
je v Příboře – dle první doložené písemné 
zmínky – od roku 1598. Dětství prožil 
s kamarády v místech, kde dnes stojí letadlo 
a Mateřská škola Frenštátská, do školy 
chodil na devítiletku na Dukelské ulici. 
Už jako kluk toužil stát se automechani-
kem, což si i splnil, a pracoval pak v Tatře 
v Kopřivnici. Postupem času se stal součástí 
kolektivu závodního oddělení pro soutěžní 
maratóny typu Paříž – Dakar, Paříž – 
Moskva – Peking a jiné. Těchto 15 let života 
bylo velmi, velmi intenzívních se zážitky 
nejrůznějšího druhu. 
Vše vypovídající o osobnosti pana Skle-

novského je vzkaz od tehdejšího vedoucího 
týmu, navigátora a hlavně nadmíru zkuše-
ného člověka, Ing. Josefa Kaliny, který se 

mimochodem těchto závodů účastní dodnes. 
Citace: „Uprostřed Gabunu v rovníkové džungli 
stojí Tatra, které se točí jenom jedno kolo. Je 
po ránu, třicet stupňů a do startu zbývá slabá 
hodinka. Zapeklitý problém! Nakonec se závodní 
náklaďák rozjede. BEDŘICH!

V deštivé studené noci uprostřed Mauretanie 
nemůže pokračovat Karel Loprais, bojující v té 
chvíli o druhé místo. Prasklá torzní tyč a zaseklý 
teleskop kabiny, která nejde sklopit. Zázrakem 
opraveno a druhé místo zachráněno. BEDŘICH!

Takových momentů jsou desítky a vždycky je 
ten chlap u toho už od roku 1991.

Reprezentantů Česka ve fotbale nebo hokeji 
máme stovky. Všichni jsou stále vzpomínáni 
a oslavováni a budiž jim to přáno. Trochu smutný 
pohled je na naše pouštní, maratonské jezdce, 
kteří potichu reprezentují naši vlast už téměř 
čtyřicet let, a kromě pár nadšenců o nich nikdo 
moc neví. Je to docela škoda. Kromě sportov-
ních výsledků a propagace značky se zapsali do 
povědomí světa jako vítězové a přitom skromní 
šikulové, ochotní kdykoliv pomoci druhým, do-
konce i soupeřům v nejvyšší nouzi. A to je hodně 
reprezentativní reprezentace národa. Zase u toho 
byl ten chlap Bedřich.

Desítka Dakarů, Kapské město, Peking! Po celá 
ta léta tvořil Bedřich Sklenovský pevnou základ-
nu českých týmů, protože, když už nikdo nevěděl 
jak dál, on to vždycky nějak vymyslel. Nikdy si 
za to nedělal nároky na nějaké zvláštní uznání. 
Tak snad jenom to, co jsem o něm řekl já – další 

otlučený pouštní jezdec, dědek Kalina: „Nikdy, 
po celou svoji kariéru jsem nikoho neslyšel říci 
špatné slovo o Beďovi Sklenovském. Kdo z nás to 
může říci o sobě?“ Konec citace.
Ve svých padesáti letech se p. Sklenovský 

rozhodl tuto svou etapu života ukončit a dál 
pokračoval jako technik a vedoucí servisu 
firmy SCANIA. I během těch pracovně 
vypjatých let ale nikdy nezapomínal na 
své město a aktivně se vždy účastnil jeho 
dění. Od mala – přes 60 let – je členem 
Sboru dobrovolných hasičů v Příboře a jako 
dlouholetý (od r. 1992) člen Občanské 
demokratické strany se také zapojil do práce 
na chodu města. V letech 1994 – 2002 byl 
členem Zastupitelstva města Příbora a sou-
časně i členem Rady města Příbora. 
V současné době je stále nadšeným dob-

rovolným hasičem, stále je ochoten přiložit 
ruku k dílu, když je cokoliv potřeba – ať již 
ve městě, nebo kdekoliv jinde. Je platným 
„parťákem“ svým dvěma dospělým synům 
i manželce a nadšeným a milujícím dědeč-
kem svým dvěma vnučkám. A my všichni 
doufáme, že tak bude i po mnoho dalších 
let a přejeme mu dobré zdraví a optimismus 
– což jsou nezbytné atributy pro spokojený 
život.
Za město Příbor ještě jednou blahopřejeme 

panu Sklenovskému k získanému ocenění 
a připojujeme se s přáním pevného zdraví 
a spokojenosti nejen v osobním životě.

Soudní poplatky 
Lenka Matysková, DiS. (Občanská poradna Nový Jičín, kontaktní pracoviště Příbor)

Jak se soudní poplatky platí?
Soudní poplatek se platí na účet soudu 

příslušnému k vedení řízení. Číslo účtu 
naleznete na webových stránkách přísluš-
ného soudu, nebo jej získáte přímo na soudě. 
Poplatky do výše 5 000 Kč lze platit kolko-
vými známkami. 

Kde mohu pořídit kolkovou 
známku?
Kolkovou známku zakoupíte na všech 

pobočkách České pošty pověřených prode-
jem kolkových známek. Tuto službu nabízí 
také některé soudy. Soudní poplatek můžete 
uhradit hned při podání návrhu, nebo vyčkat 
na usnesení soudu ohledně stanovení výše 
poplatkové povinnosti. Soudní poplatek pak 

musíte uhradit do stanovené lhůty, kterou 
soud určí zpravidla v délce alespoň 15 dní 
(výjimečně může být tato lhůta kratší).
Po marném uplynutí lhůty k úhradě soudní-

ho poplatku dojde k zastavení řízení. 

Osvobození od soudních poplatků 
Osvobození od úhrady soudních poplatků 

dopadá na zákonem vyjmenované typy řízení, 

Informace z úřadu 5Informace z úřadu4



Jaroslava Mojžíšková
Josef Svoboda
Ladislav Střílek
Koloman Čaprda
Libuše Macková
Marie Švábenická 
Miroslav Přívětivý
Ivana Matulová
Drahomíra Černá
Marie Jalůvková
Emil Suchánek

Alois Kabát
Anna Bőhmová
Rudolf Friedel
Božena Španihelová
Vladimír Šlosar
Vlastimila Friedlová
Helena Horklová
Jiřina Ondřejcová
Marie Monsportová
Emil Krištof
Stanislav Dort

Libuše Klasnová
Milada Bayerová
Evženie Dvořáková
Blažena Galiová
Vlasta Růžičková
Božena Jahnová
Ludmila Gillarová
Anna Jurečková
Emilie Ligocká 
Irena Popelková
Marie Vychodilová

Jubilanti z Příbora:

Ludmila Březinová 
Blažena Galiová 

Věra Jašková 
Miroslav Matušinec 

Vlasta Milátová 
Jubilanti v Domově Příbor:

Blahopřejeme jubilantům 
narozeným v listopadu
Bc. Ivana Bolomová, Dis. (matrikářka Městského úřadu Příbor)

Hájovské děti 
vyrazily na Skalku 
Barbora Hajdová

Září se nese ve znamení školy, školky, 
povinností, a proto se hájovská Liga žen 
rozhodla zpříjemnit začátek školního roku 
žákům, předškoláčkům i těm nejmenším 
a zorganizovala zájezd do zábavního parku 
Skalka v Ostravě. O výlet byl ohromný zá-
jem, proto nikoho nepřekvapilo, že autobus 
praskal ve švech. Úderem 10. hodiny se ote-
vřely brány rodinného parku a děti z Hájova 
si začaly užívat všechny atrakce, které park 
nabízí. O zábavu bylo opravdu postaráno. 
Malí návštěvníci byli nadšeni z minizoo, 
mluvícího stromu či dětského kolotoče. Ti 

větší se vyřá-
dili na tram-
polínkách, 
autodromu, 
tubingu nebo 
obrovských 
prolézačkách. 
I tak celý 
den nestačil 
k tomu, aby 
děti prozkoumaly všechna zajímavá zákoutí, 
která areál skrývá.
Známkou vydařené akce bylo celkem 70 

unavených výletníků, kteří cestu domů 
zakončili tóny známé písně „Sláva, nazdar 
výletu!“.

Preventivní přednášky v prvních 
třídách ZŠ Npor. Loma v Příboře 
Eva Durčeková, DiS. (strážník Městské policie Příbor)

Strážníci i v letošním roce zavítali v měsíci 
říjnu do prvních tříd Základní školy Npor. 
Loma v Příboře. Preventivní přednášky byly 
tradičně zaměřeny zejména na oblast bez-

pečnosti silničního provozu, kdy za pomoci 
obrázků znázorňujících dobré a špatné pří-
klady chování byla dětem vysvětlena základní 
pravidla, jak se bezpečně chovat při pohybu 

na pozemních komunikacích. 
Byla zdůrazněna zejména role 
chodce, jako např. chůze po 
chodníku, přecházení přes 
přechod pro chodce nebo 
správný pohyb po silnici. 
Dětem byla také vysvětlena 
důležitost reflexního oblečení 
při pohybu za snížené vidi-
telnosti. Pozornost strážníků 
však nebyla věnována pouze 
dopravní výchově, ale také ne-

bezpečným 
situacím, 
se kterými 
se mohou 
děti setkat, 
např. když 
jsou doma 
samy, co 
dělat, když 
najdou 
injekční 
stříkačku, když se setkají s toulavým psem, 
nebo když je osloví neznámá osoba nebo řidič 
vozidla. Nakonec byly děti za svou pozornost, 
kterou věnovaly strážníkům, odměněny drob-
nými dárečky.

Ukázka zákroku městské 
policie a zadržení 
nebezpečného pachatele za 
pomoci služebního psa
Eva Durčeková, DiS. (strážník Městské policie Příbor)

Dne 10. 10. 2023 si strážníci Městské policie 
Příbor za spolupráce strážníka Městské policie 
Frýdlant nad Ostravicí, který se věnuje spor-
tovní a služební kynologii, připravili pro žáky 
5. a 6. tříd Základní školy Npor. Loma ukázku 
zákroku městské policie se zadržením nebez-
pečného pachatele za pomoci služebního psa. 
Čtyřletá fena rasy Cane Corso se svým pso-

vodem ve spolupráci s hlídkou Městské policie 

Příbor názorně dětem předvedli využití slu-
žebního psa v praxi. Jednalo se o ukázku, kdy 
pachatel narušoval veřejný pořádek, zároveň 
fyzicky napadal jednotlivé strážníky a ohro-
žoval okolí. Hlídka za použití donucovacích 
prostředků a služebního psa nebezpečného 
pachatele zadržela a provedla patřičné úkony 
na místě, jako je zjištění totožnosti, prohlíd-
ka osoby (zda u sebe nemá zbraň), převoz 

pachatele služebním 
vozidlem. Program dále 
pokračoval jednotlivý-
mi ukázkami mode-
lových situací. První 
ukázka byla zaměřena 
na vyhledání a následné 
vyštěkání skrytého 
pachatele v úkrytu, 
dále následoval útěk 

pachatele, který použil proti psovi a strážní-
kovi střelnou zbraň. Za asistence služebního 
psa byl pachatel přesto zadržen. V neposlední 
řadě následovala ukázka, kdy nebezpečný 
pachatel hrozil útokem a aktivně střílel na 
strážníka městské policie a jeho psa.
Po celou dobu byly ukázky komentovány, aby 

děti lépe pochopily, co se vlastně před nimi 
odehrávalo a co vlastně obnáší práce strážníka.
Na závěr strážníci ochotně odpovídali na 

všechny dotazy, kterých nebylo málo. Na-
konec byly děti za svou pozornost odměněny 
malou drobností. 
Tímto bychom chtěli poděkovat za spolu-

práci Městské policii Frýdlant nad Ostravicí 
a doufáme, že budeme i v dalších letech v této 
aktivitě pokračovat. 

a to zejména v oblasti:
 » opatrovnictví,
 » vyživovací povinnosti,
 » sociálního zabezpečení,
 » pozůstalostních řízení apod.
Obecně by měl institut osvobození od úhra-

dy soudních poplatků dopadat na sociálně 
slabší a nemajetné občany, kteří by si za 
běžné situace vedení soudního řízení nemohli 
dovolit. Díky možnosti požádat o osvobození 
od soudních poplatků je zachováno právo na 

přístup k soudu, které je uvedeno v Listině 
základních práv a svobod.
Žádost se podává k soudu, který následně 

zkoumá, zdali jsou splněny podmínky pro 
částečné či výjimečně úplné osvobození (tedy 
zda jsou pro to zvlášť závažné důvody). Žádost 
o osvobození od úhrady soudních poplatků 
můžete podat i opakovaně v průběhu řízení, 
pokud se změní vaše majetkové poměry.
Rozhodnutí o osvobození se vztahuje na celé 

řízení, a to i zpětně, pokud není v rozhodnutí 

uvedeno jinak. Nicméně poplatky zaplacené 
před samotným rozhodnutím o osvobození se 
nevrací.
Pro bližší informace k tomuto tématu můžete 

navštívit Občanskou poradnu v Příboře na ad-
rese nám. Sigmunda Freuda 19, 742 58 Příbor.

Konzultační hodiny:
Úterý:
9.00–12.00 – bez objednání  
13.00–16.00 – pro objednané

Z činnosti Spolku hudebníků  
Příbor v roce 2023
Antonín Volný (za Spolek hudebníků Příbor)

První akce Spolku hudebníků Příbor se 
konala v sobotu 7. ledna 2023 a to již tradič-
ním Novoročním koncertem našeho symfo-
nického orchestru v Kulturním domě Příbor. 
Na koncertu zazněly skladby světoznámých 
autorů, jako například Antonína Dvořáka, 
George Bizeta, Bedřicha Smetany a jiných. 
Tento koncert sklidil u posluchačů opět veliký 
úspěch a přesvědčil nás o tom, že bude dobré 
v této tradici pokračovat.

V neděli 10. září 2023 se uskutečnil Pouťový 
koncert swingového orchestru, při kterém 
nám tentokrát přálo počasí, a proto byla účast 
posluchačů velmi vysoká. Akce se u návštěv-
níků pouti setkala s velkým ohlasem. 
Další koncerty jsme v průběhu roku 

uskutečnili například v Ostravě, Kravařích, 
Valašském Meziříčí, Frýdku-Místku, Novém 
Jičíně, Fulneku, Přerově a dalších městech 
jako swingový orchestr na místních akcích 

při setkání seniorů a různých oslavách. Tímto 
způsobem šíříme dobré jméno města Příbora 
v širokém okolí našeho kraje.
V sobotu 28. října se uskutečnil slavnostní 

koncert big bandu k výročí založení Českoslo-
venska v Kulturním domě Příbor, kde zazněly 
skladby světových autorů a také skladby 
příborského rodáka Václava Pokorného. Jako 
čestný host se koncertu zúčastnila dcera Vác-
lava Pokorného paní Anna Mittnerová.
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Hájovské Šlapeto 
2023
Michaela Novobilská, Foto: Martina Kubečková

První říjnová neděle patřila tradičně na 
Hájově početné skupině nadšených turistů, 
protože Liga žen a Osadní výbor Hájov pořá-
dali již dvacátý ročník Hájovského šlapeta. Na 
startovním místě před místním hostincem se 
kolem půl deváté ranní hodiny začali scházet 
usměvaví a natěšení účastníci, kterých jsme 
nakonec napočítali přesně 40. Pro každého 
příchozího bylo připraveno drobné startovací 
občerstvení a malí i velcí získali do sbírky tra-
diční tematickou placičku s logem letošního 
ročníku. Počasí nebylo úplně jako malované, 
ale občas se mezi obláčky objevily i podzimní 
sluneční paprsky, které nás pěkně rozehřály. 
Trasa byla stejná jako každý rok, a tak jsme 
vyrazili směrem na Palkovické hůrky. Cestou 
necestou jsme zdolávali menší kopečky, 

brodili se přes potok 
i louky, občas jsme se 
zastavili na nějakém 
tom odpočívadle, kde 
vždy krásně šustěly 
batůžky, abychom 
se posilnili dobrou 
svačinkou a doplnili 
vydanou energii. 
Houbaři však měli 
letos smůlu, a tak si 
hříbkový suvenýr 
s sebou odnesli jen ti nejzdatnější. Celou túru 
jsme až na drobné puchýřky zvládli bez zra-
nění a šťastně všichni dorazili do cíle, kde nás 
čekal výborný domácí guláš z místní kuchyně 
a byl zaslouženou odměnou pro naše hladová 

bříška. Nejmenším šlapeťákem, který zdolal 
celých úctyhodných 19 kilometrů po svých, 
byl letos pětiletý předškolák Teo. Děkujeme 
všem zúčastněným za příjemný sportovní den 
a těšíme se na další úspěšný ročník.

Úspěchy mladých hasičů Hájova
Martin Maléř (člen SDH Hájov), foto: Martin Maléř (člen SDH Hájov)

Mladí hasiči Hájova sbírali v uplynulé 
sezóně 2022/2023 jeden úspěch za druhým. 
Účastnili se nejedné hasičské soutěže pořá-
dané jak v našem okrese, tak i za hranicemi 
okresu. Z mnoha soutěží, na které se naši 
mladí hasiči celoročně připravují, je třeba 

zmínit ty nejdůležitější – Pohár odborné rady 
mládeže SH ČMS – OSH Nový Jičín, Pohár 
starosty KSH Moravskoslezského kraje, ce-
lostátní sportovní hra Plamen a pohárové 
soutěže mladých hasičů v rámci Floriánek 
Cupu. V těchto soutěžích se mladší hasiči, 

věková kategorii 6–11 let, vůbec neztratili, 
spíše naopak. Pohár odborné rady mláde-
že SH ČMS – OSH Nový Jičín, konající se 
v měsíci květnu v Bílovci, vyhráli. Svým 
pěkným výkonem si zajistili postup do 
soutěže mezi 16 nejlepších družstev v kraji, 

Opravy  
„leteckého pomníku“
Jaroslav Janečka (Svaz letců Příbor, z. s.)

Po několika letech se konečně dočkaly 
letecké památníky oprav. Před touto akcí 

předcházela domluva Svazu letců 
Příbor s místostarostou města 
Ing. Boh. Majerem. Ten zorga-
nizoval schůzku se zástupcem 
technických služeb. Jelikož není 
možno provést omytí letounu 
jakýmkoli prostředkem, bylo po-
žádáno vedení Leteckých opraven 
JOBAir Mošnov, které takovým 
prostředkem disponují. Vedení 
opraven nám vyšlo vstříc a bez-

platně darovalo jedno balení prostředku. 
Technické služby přislíbily vysokozdvižnou 
plošinu a vysokotlakou myčku. Pracovní 
síly zajistil Svaz letců a TS. Umytí obou pa-
mátníků se uskutečnilo 10. 9. 2023. Opravu 
trupového značení, výsostných znaků, částí 
podvozku a kabiny zajistí podle počasí Svaz 
letců Příbor. Jedná se o dva samostatné pa-
mátníky, které se týkají různého období. 

Děkujeme tímto opravnám JOBAir, 
Technickým službám města Příbora a všem 
účastníkům akce.

Politické trafiky už i v našem městě
Mgr. Jiří Tuza

TP Příbor, firma v majetku města, dlouhá 
léta poskytuje teplárenské služby nejen pro 
domácnosti, ale i pro veřejné budovy, jako jsou 
například základní a mateřské školy.
V posledních čtyřech letech se těší nebývalé 

prosperitě. Obměna dozorčí rady před čtyřmi 
lety zřejmě přinesla své ovoce. Firma od té 
doby neustále roste, počet nově připojených 
míst se významně zvýšil a cena tepla se pro 
občany stala nejlevnější nejen v rámci města, 
ale i v celostátním měřítku.
Avšak nedávno došlo k neočekávanému 

obratu. Uprostřed funkčního období dozorčí 
rady rozhodlo vedení města o odvolání dvou 
ze tří jejich členů. A to i přes to, že všechny 
indikátory ukazovaly na to, že firma je na 
správné cestě. Zbývající člen dozorčí rady je 

čirou náhodou jediný se „správnou“ politic-
kou příslušností.
Důvodová zpráva rady města byla v tomto 

směru až překvapivě upřímná. Uvádí, že 
firma velmi prosperovala a celá změna byla 
provedena na základě politického rozhodnutí 
dle koaliční smlouvy. Je to velmi netradiční 
důvod k odvolání členů dozorčí rady a upřím-
ně řečeno, působí to trochu pokrytecky. A to 
především ve vztahu s často deklarovaným 
„děláme to pro město“.
Co je však ještě více znepokojivé, je fakt, že 

ihned po odvolání byli do rady jmenováni noví 
dva členové. A to dokonce bez jakékoliv veřej-
né diskuze. Vše ještě dokresluje skutečnost, 
kdy vedení města nebylo s to oznámit odvolání 
členů předem a vše se dozvěděli až ze zápisu 

z rady. Co to znamená pro budoucnost firmy 
a města jako takového, je otázka, na kterou 
zatím nemáme odpověď.
A nyní se můžeme ptát: Koho odvolá rada 

města dál? Bude tato praxe pokračovat? Když 
se podíváme na politickou scénu velkých 
měst, zjistíme, že politické trafiky se stávají, 
bohužel, běžnou praxí. Ale proč se taková 
praxe dostává i do menších měst, jako je Pří-
bor? Je tento trend odrazem většího problému 
v politické kultuře? Měli bychom, jako obča-
né, tolerovat takové jednání našich zástupců?
Doufejme, že město Příbor najde cestu 

k transparentnímu a spravedlivému rozho-
dování, které bude v nejlepším zájmu všech 
jeho obyvatel.

Projekt „Dřevo jako přírodní 
materiál“
Martin Poruba (aktivizační pracovník Domova Příbor)

Moravskoslezský kraj vyhlásil jako každo-
ročně i pro rok 2023 dotační titul na projekty 
zaměřené na environmentální vzdělávání 
a osvětu. Domov Příbor na Masarykově ulici 
v Příboře se přihlásil mezi zájemce a díky paní 
ředitelce Mgr. Kamile Demlové, která dobře 
odůvodnila potřebnost projektu „Dřevo jako 
přírodní materiál“ splňující podmínky a účel 
výzvy Moravskoslezského kraje, jsme se stali 
jedněmi ze šťastlivců, jimž byla dotace ve výši 
70 tis. Kč přidělena. 
Když se zmíníme o dřevě, napadne nás, že 

se jedná o nejpříjemnější přírodní materiál, 
který člověk dokáže vnímat všemi smysly – 
vůně, hmat, tvar…, a zároveň nás obklopuje 
na každém kroku, ve všech etapách lidského 
života – od kolébky, dětské postýlky, hraček, 
nábytku, postaveného domu, zaměstnání… 
Bohužel poslední dobou jsme často obklopeni 
materiály umělými, svým způsobem chlad-

nými, neosobními… Díky projektu se nám 
podařilo a nadále daří zapojovat uživatele do 
tvořivých činností s touto jedinečnou suro-
vinou a navrátit je tak v myšlenkách do dob 
aktivního života, dětství apod. Zároveň si uži-
vatelé připomínají pracovní postupy, kterým 
za ta léta odvykli – řezání, vrtání, broušení, 
malování, práce s gravírovací tužkou… Díky 
financím z projektu se nám podařilo nakoupit 
různé druhy dřevní hmoty – lípa, smrk, buk, 
borovice, bříza, … a také nářadí a náčiní, které 
je při práci zapotřebí – vrtačka, bruska, pilka, 
pilové listy, nátěrové hmoty, smirkové papíry 
a mnoho dalšího.
Společným úsilím aktivizačních pracovníků 

a seniorů vznikaly a nadále vznikají výrobky, 
které mají ducha, nacházejí praktické využití 
nebo udělají prostě radost. Jedná se o různé 
dekorační předměty, stojany na tužky, svícny, 
prkénka, kolorované zápichy do květináčů, 

manipulační pomůcky, podnosy na následné 
pletení košíků, dekorace ke kulturním a spo-
lečenským aktivitám. Mnohými prezenty 
odměňujeme vystupující z řad dětí z mateř-
ských a základních škol, dospělých, dobrovol-
níků, rodinných příslušníků a přátel Domova. 
Uživatelé díky navazujícímu praktickému 
využití výrobků a pochvalným reakcím na ně 
tak zakoušejí opět pocity radosti, potřebnosti, 
důležitosti a uznání, což nám dává zpětnou 
vazbu, že projekt se ubíral správným směrem 
a splnil naše očekávání. 

Ještě bych chtěl zmínit, že Novoroční kon-
cert našeho symfonického orchestru, který 
se bude konat v lednu příštího roku, opět 
výrazně obohatí svým vystoupením klavírní 
virtuos světového jména pan Ivo Kahánek. 
Na městským grantem podporovaný tradiční 

Pouťový koncert našeho swingového orchest-

ru jsme kromě grantu také z velké části pou-
žili veřejnou finanční podporu města Příbora. 
Zbývající prostředky z této podpory jsme 
použili na nákup vybavení orchestru, napří-
klad perkusní bicí nástroje, partitury nových 
skladeb, pulty a jiné doplňky, potřebné pro 
hudební vystoupení. Z tohoto důvodu bychom 

chtěli touto cestou našemu městu poděkovat 
za přidělení grantu i podpory a věříme, že 
i v roce 2024 finanční podporu obdržíme. 
Náš spolek bude dělat vše pro to, aby svými 
koncerty obohatil kulturu ve městě i okolí.

která se konala v září v okrese Frýdek Místek 
v obci Metylovice v rámci XIV. ročníku 
mládežnické soutěže „O pohár starosty KSH 
Moravskoslezského kraje“. Naši borci se 
konkurence vůbec nezalekli a skončili na 
skvělém prvním místě. Prvních míst dosáhli 
také v okresním kole celostátní sportovní 

hry Plamen a v pohárové soutěži 
Floriánek Cup. Mladým hasičům se 
sezóna 2022/2023 nadmíru povedla 
a posunuli laťku úspěchů o něco 
výše. Těchto výsledků by nebylo do-
saženo pílí, nadšením, umem našich 
mladých hasičů: Adéla Drozdová, 
Pavlína Sýkorová, Matěj Bílský, 
Marek Hanzelka, Lada Mošťková, 
Lilien Fierlová, Magdaléna Ku-
bečková, Natálie Kolářová, Jakub 

Matula, Kryštof Bílský, Diana Klozíková, 
Rozárie Tesárková, Sofie Novobilská, Laura 
Sommerová, Elen Juřenová, Sebastian Štefek, 
Nicoletta Bališová, Aneta Kolářová, Adam 
Sýkora, Lucie Jiříková, Šarlota Petrášová, 
Jana Jalůvková, Julie Utešilová, Jáchym 
Matula, Jan Sýkora, pod vedením trenérů 

Martina Maléře, Davida Poláška, Tomáše 
Bordovského, Martiny Kavkové.
Tato sezóna jak ve výsledcích, tak i v počtu 

členů mladých hasičů potvrzuje, že mezi mlá-
deží na Hájově je o hasičskou činnost zájem. 
Všem našim mladým hasičům děkujeme za 
vzornou reprezentaci. Děkujeme rodičům, 
spoluobčanům Hájova, kteří vycházeli tre-
nérům vstříc, byli nápomocní na trénincích, 
závodech, fandili nám, v neposlední řadě patří 
poděkování příznivcům mládežnického po-
žárního sportu, sponzorům za podporu, měs-
tu Příboru, Ministerstvu školství, mládeže 
a tělovýchovy ČR, Moravskoslezskému kraji 
za finanční výpomoc formou grantu.

DÍKY MOC! Hodně štěstí a úspěchů v sou-
těžích sezony 2023/2024.
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„Stomie nás nezastaví, je to jen detail!
Bronislav Tučný (jednatel České ILCO, z. s., a předseda ILCO Novojičínska spolek stomiků)

Měsíc říjen bývá v některých zemích vyhlá-
šen měsícem stomiků, tedy lidí, kterým byl 
ze závažných zdravotních důvodů vytvořený 
vývod nebo-li stomie. V současné době žije 
v ČR cca 14 tisíc lidí se stomií.
Pacientská organizace stomiků České ILCO 

připravilo Osvětovou kampaň „Stomie nás 
nezastaví, je to jen detail!“ ve spolupráci s po-
pulárními herci Jiřím Lábusem, Martinem 
Pechlátem, Annou Čtvrtníčkovou, Radkem 
Lajfrem a Klárou Tomanovou, kteří ztvár-
ňují krátké scény z reálného života stomiků. 
Veřejnost může nahlédnout do toho, jak lze 
zvládnout každodenní výzvy – například ran-
de, v bazénu, při sportu, či při vysvětlování, 
co je stomie, dětem. Překonat strach z ne-
známa jim pomáhá v jednotlivých situacích 
Vanda Hybnerová, známá filmová a divadelní 
herečka. Oceňovaná herečka je také patron-
kou kampaně, protože má ke stomii blízko 
přes svého tatínka Borise Hybnera, který měl 
od roku 2007 umělý vývod ze střev z důvodu 
onkologického onemocnění. Pomoc a naději, 

které na počátku získal od organizace České 
ILCO, postupně předával dalším stomikům. 
Inspiroval je svým odhodláním a pozitivním 
přístupem k životu s vývodem, ukazoval, že 
i přes toto zdravotní omezení může být život 
plnohodnotný, plný radosti, lehkosti a smí-
chu. Po jeho smrti převzala štafetu jeho dcera, 
která nadále pracuje na boření mýtů a tabu 
spojených se stomií, aby se jich společnost 
postupně zbavovala. Více informací najdete 
na www.jetojendetail.czProjekt Projekt je 
financovaný z Malého grantového schéma-
tu programu Zdraví Název projektu: České 
ILCO, z. s. - ANO, MY MŮŽEME! Č. pro-
jektu ZD-MGS3-028.
V příborském regionu působí i regionální 

pacientská organizace ILCO Novojičínska 
spolek stomiků, která pro stomiky i jejich 
rodinné příslušníky připravuje odborné před-
nášky, jednodenní společenská setkání nebo 
i vícedenní rekondiční pobyty. Základem 
zmíněných aktivit je sdílená osobní zkušenost 
ze života se stomií a navíc na rekondicích 

mají možnost si noví stomici vyzkoušet běžné 
activity, na které byli zvyklí před operací, jako 
jsou plavání, turistika i společenské večery.  
 
Více na www.ilco.cz

Co se děje u nás ve škole
Mgr. Dana Lišková (za pedagogy ZŠ Jičínské)

Začátek podzimu byl u nás na škole ve zna-
mení kulturních akcí. Začalo to hned 21. 
září, kdy sedmáci a osmáci navštívili Divadlo 
loutek, kde zhlédli adaptaci knihy Tajný 
deník Adriana Molea. Hlavní hrdina, vy-
růstá ve Velké Británii v 80. letech 20. století 
a zažívá všemožné trable náctiletých od první 
lásky po rozluku rodičů. O pár dnů později 
měli možnost sedmáci vidět v Kulturním 
domě v Kopřivnici představení s názvem 
Cesta kolem světa za 80 minut. Jak už název 
napovídá, jednalo se o adaptaci slavného 
románu Julesa Verna Cesta kolem světa za 
80 dní. V podání čtyřčlenného divadelního 
souboru se žáci ve zkrácené verzi sezná-

mili s hlavní dějovou linií tohoto slavného 
románu. Představení bylo doplněno písněmi 
a interakcí s diváky. V říjnu pak naši páťáci 
zavítali do Ostravy opět do Divadla loutek na 
představení Plasťáci útočí, které má podtitul 
dobrodružná fantasy pohádka s nenásilným 
ekologickým apelem. 
Již tradičním se stal celostátní projekt pro 

učitele chemie nazvaný „Učme chemii 
atraktivně“. Ve školním roce 2022/2023 
proběhl již 5. ročník. Soutěž vyhlašuje 
Svaz chemického průmyslu ČR. Cílem je 
podpořit zájem o výuku chemie za pomoci 
moderních přístupů a atraktivních prvků 
výuky a následně sdílet zkušenosti z pro-

jektu na dalších školách. 
Již podruhé se zapojila 
i vyučující naší školy 
p. uč. Eva Rečková. Její 
projekt byl nazván „Che-
mické prvky aktivně“ 
a týkal se výuky chemie 
v osmém ročníku. Osmáci 
se informace o prvcích 
učili především prakticky, 
prováděli pokusy k zjiš-
tění či ověření vlastností 
prvků, luštili tajenky, 
vyhledávali informace, 
doplňovali, skládali, 
v několika hodinách vy-
užili i metody čtenářství. 
V hodinách tak například 
ověřovali hoření vodíku 

a jeho výbušnost, vzplanutí doutnající špejle 
v nadbytku kyslíku, řezání skla diamantem, 
barvení plamene sloučeninami alkalických 
kovů, před Vánocemi odlévali olovo. S tímto 
projektem výuky chemie v osmém ročníku 
byla paní učitelka vybrána mezi 9 nejlepších 
projektů celé ČR. Spolu s kolegyní z br-
něnské základní školy byly jediné, které si 
ocenění odvezly na Moravu. 14. září 2023 
proběhlo v Praze na Večeru s českou chemií 
vyhodnocení a v lednu 2024 budou vítězné 
projekty prezentovány na celostátní konfe-
renci učitelů.
Bludiště, Dobré ráno, Na stopě, Události 

v regionech nebo Stíny v mlze jsou jen jedny 
z mála pořadů, pod kterými je podepsána 
Česká televize Ostrava. Moc nás zajímalo, 
jak to v takové televizi chodí, a tak jsme 
se s 8.B vydali do ostravské televize na 
exkurzi. Prohlídková trasa zahrnovala dvě 
studia, režijní komplex a střižnu. Prohlídka 
byla komentovaná, takže jsme se dozvěděli 
spoustu zajímavých informací o tom, jak 
funguje televizní vysílání, jak dlouho trvá 
příprava konkrétních pořadů, na vlastní 
kůži jsme si vyzkoušeli čtecí zařízení. Zažili 
jsme, jak funguje green screen, česky též 
zelené plátno, které umožňuje libovolně 
měnit scénu nebo pozadí. Zaujal nás počet 
kamer ve studiu, který se blížil čtyřiceti, 
i to, jak brzy musí natáčecí štáb vstávat, aby 
stihl připravit ranní natáčení. Exkurze měla 
velký úspěch a osmáci doufají, že si něco 
podobného brzy zopakují.

Francouzi na GYPRI
Mgr. Lenka Ocásková (koordinátor Erasmus+)

Erasmus+ je program, díky kterému 
mohou žáci a učitelé států Evropské unie 
cestovat a navštěvovat různé typy vzdělá-
vání. My máme s Erasmem na Masarykově 
gymnáziu v Příboře už nějaké zkušenosti, 
nicméně letošní září přineslo i nám nové 

„poprvé“. Protože poprvé zavítala skupi-
na francouzských žáků ze všeobecného 
gymnázia v městě Nemours k nám, aby se 
podívali, jaké to je studovat v České republi-
ce. A nejen studovat. 
Přivítali jsme třináct „náctiletých“ matu-

rantů a dvě učitelky, angličtinářku a němči-
nářku, abychom je provedli naším vyučová-
ním. Zaměřili jsme se ale také na to, co ve 
Francii během studia na střední škole není 
úplně obvyklé. Zvlášť když bydlíte, jako 
naši Nemourští, v pátém obvodu hlavního 

města Paříž. Takže jsme 
se učili ve škole a pak 
jsme: jeli na kole dvacet 
kilometrů, v jablo-
ňovém sadu u řeky 
postavili stany, rozdělali 
oheň, zpívali s kytarou, 
šli spát, děsně zmokli, 
jeli v dešti na kole 
zpátky. Šli na procház-
ku Štramberkem a tam 
jsme se vyfotili v histo-
rických kostýmech, aby 
si Francouzi nezapome-
nutelné fotky odvezli 
domů coby suvenýr 
(děkujeme Fotoate-
liéru pana Genserka 
a jeho ženě za nádherný 
sponzorský dar v této 
podobě). Uspořádali 
jsme pro Francouze pod 
vedením šéfa předmě-
tové komise anglič-

tiny pravou anglickou snídani s párečky, 
slaninou, fazolemi a dalšími lahůdkami, náš 
anglický lektor Tijan pro ně připravil speci-
ální hodinu konverzace, předseda předmě-
tové komise dějepisu přednesl v angličtině 
přednášku o česko-francouzských vztazích. 

Dorazili taneční mistři manželé Syrkovi, 
abychom Francouzům dopřáli výukovou ta-
neční lekci, a konečně jsme jim pod taktov-
kou laskavé „hudebkářky“ Mgr. Březinové 
uspořádali „Koncert přátelství“, kde zazněly 
francouzské, anglické a také české písně. 
Výčet aktivit zde nekončí, ale čtenářova 
pozornost je jistě vyčerpána, a tak nezbývá, 
než se za celým dlouhým týdnem s milý-
mi hosty už jen ohlédnout s nostalgickým 
zamáčknutím slzičky v oku. A opravdu, při 
loučení u vlaku ve Studénce, když jsme no-
vým přátelům mávali, brečeli skoro všichni. 
Dobré zprávy – v dubnu se znovu potkáme, 
tentokrát na francouzské půdě v Nemours. 
Už teď se nemůžeme dočkat, jaká překvape-
ní typu „co u vás nemáte“ pro nás Francouzi 
připraví…

Zprávy ze ZŠ Npor. Loma
Vlaďka Strnadová (Za kolektiv pedagogů ZŠ Npor. Loma, školní metodik) 

V půlce listopadu budou mít školáci a je-
jich učitelé za sebou 1. čtvrtletí školního 
roku za sebou. Říkáte si – to to letí. Máte 
pravdu, letí. A to hlavně proto, že se toho 
hodně děje.
V Měsíčníku vás informuji slovem, na 

stránkách naší školy si k tomu můžete pro-
hlédnout i fotografie. A že je nač se koukat!
4. září jsme se jako již tradičně sešli před 

školou. Přivítali jsme se a šup do tříd. Prv-
ňáčci měli své vlastní zahájení a představte 
si, že máme letos 3 třídy. Tak přejeme, ať 
se daří. 
Letos se nám podařilo zajistit si termíny na 

adaptační pobyt včas, a tak hned 11. 9. vy-
jela třída 6. A na naši milovanou základnu 
v Kletné, o pár dnů později odjely utužovat 
své vztahy i děti z 6. B. 
Naše škola má překrásné hřiště, a tak se 

není čemu divit, že se u nás konal fotbalový 
nábor FK Primus. Podporu v naší škole má 
i házená. Naši žáci se stihli již zúčastnit 
nového kola soutěže. Držíme palce, ať se ve 

sportovním klání daří po celý rok. 
Již několik let spolupracujeme s městskou 

policií, která k nám dochází na přednášky 
pro 1. stupeň. Letos přibyla novinka – ukáz-
ka zásahu s psovodem. Děti 5. a 6. tříd si celý 
pobyt s policisty a jejich psem velmi užily. 
Dbáme i na vztahové bezpečí, na klima tří-

dy, a proto jsme letos přizvali ke spolupráci 
společnost Renarkon, která dojíždí za žáky 
5. a 6. tříd a pracují právě na výše zmíně-
ných dovednostech. 
Teď mě napadá, že i učitelé se rozhodli, že 

budou pracovat na svých dovednostech a zú-
častnili se semináře – Pozitivní komunikace 
přímo v praxi. Užili jsme si to, poučili jsme 
se, více jsme se poznali. Doufám, že vše 
dokážeme využít v praxi. 
Ve vyučování se snažíme žáky motivovat 

i tím, že se učíme jinak –prakticky. V che-
mii si mohli žáci prožít cestu potravy v akci, 
nebo vyrobit jahodovou zmrzlinu. Ve vaření 
se vytvářela studená kuchyně a ve výtvarce 
mandala z přírodnin. Páťáci pracovali ve 

smyslu hesla – Kdo si hraje, nezlobí. Stavěli, 
lepili, háčkovali…
A také se rozjely exkurze. Zatím to byla 

návštěva v Chotěbuzi a také ve Štramberku. 
Věděli byste, jak stará je čelist, která byla 
nalezena v jeskyni Šipka? Naši šesťáci to 
zjistili a možná i vědí. Co vy?
A co odpolední činnosti ve školní družině? 

Rozhodně se činí. Tak například děti od-
počívaly při poslechu pohádky, pak všichni 
vyráběli podzimní skřítky, pracovali se 
šnečími ulitkami a také pouštěli draky. 
Je neuvěřitelné, co všechno se ve škole 

děje. A je to moc dobře. Práce je smyslem 
života. Věděli to naši předkové i slavní lidé, 
kteří toho mnoho dokázali. Tak se s vámi 
loučím citátem jednoho z nich. 

„Bez usilovné pracovitosti není ani talentů 
ani géniů.“ – Dmitrij Ivanovič Mendělejev, 
ruský chemik a vynálezce 1834–1907
Mějte pěkné dny.Matouš u režie
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Československé letectví – 105 let historie
Jaroslav Janečka (Svaz letců Příbor)

Oficiální vznik československého letectví 
je totožný se vznikem republiky – rok 
1918. Letecké pokusy na našem území byly 
již před tímto datem. Známá jsou jména 
Ing. Jan Kašpar, Evžen Čihák, Metoděj 
Vlach, bratři Žurovcové (z našeho regio-
nu). Naši letci bojovali již v 1. světové vál-
ce na všech frontách. Po válce se soustře-

dili kolem Jindřicha Kostrby a Otty Jindry 
v Leteckém sboru. Letecká technika byla 
získána z Francie, Německa a zabráním 
z výcvikového střediska Rakouska-Uher-
ska v Chebu. Od roku 1919 vznikaly nové 
letecké továrny – Aero, Letov, Avia, Be-
neš-Hajn, Praga, Zlínská letecká, Tatra. 
Prosadili se konstruktéři Husník, Vlasák, 
Malý, Beneš, Hajn, Novotný, Šmolík, 
Tomáš. V krátké době vzniklo mnoho 
prototypů i sériově vyráběných letounů 
pro domácí provoz i na export. Letouny 
zahrnovaly všechny kategorie, armádní, 
cvičné, sportovní i dopravní. Na výcvik 
mělo velký vliv ustavení Masarykova 
leteckého fondu (1923) a později Masa-
rykovy letecké ligy (1926) ve výzvě 1000 

pilotů republice za výrazné podpory státu. 
Naši piloti se prosazovali na mezinárod-
ních soutěžích hlavně v akrobacii. Známá 
jména Malkovský, Kňažíkovský, Novák, 
Peřina, Hubáček, Hlaďo a další. 
S obsazením republiky nacistickým Ně-

meckem se nesmířila valná většina letců 
a věrna Slibu presidentu republiky odešla 

bojovat do za-
hraničí. Naši 
letci bojovali 
v Polsku, 
Francii, Anglii 
i Sovětském 
svazu.
Poválečná 

léta byla ve 
snaze znovu 
obnovit dobré 
jméno našeho 
letectví. Pro 
toto obdo-
bí je nutno 
vzít v úvahu 
rozhodnutí 
USA, Británie 
a Sovětského 
svazu z Jalty 
v únoru 1945 
o rozdělení 

sfér vlivu pro jednotlivá území Evropy. Po 
technické stránce byla v našem pováleč-
ném letectvu směsice asi 96 typů letounů. 
Tento stav nebyl vzhledem k náhradním 
dílům udržitelný. Proto bylo rozhodnu-
to pro dopravní letectvo koupit letouny 
z USA a Británie, vojenské a sportovní le-
tectvo zajistit vlastní výrobou. Vzhledem 
k politickým změnám byli bohužel nuceni 
po roce 1948 opustit letectvo letci působící 
za války v Anglii. Pořízení dopravních 
letounů ze západu se také neuskutečnilo.
V padesátých létech se prosazuje všude 

na světě podzvuková proudová technika. 
Vojenské letectvo je vybavováno letouny 
sovětské konstrukce. Výcvik se provádí 
již přímo na proudových letounech. Zde 

zaznamenal náš průmysl velký úspěch 
s letouny L-29 Delfín, kterých bylo vy-
robeno 3665 ks, později L-39 Albatros. 
Sportovní letectvo je vybavováno letouny 
naší konstrukce především řadou Zlínů 
Z-126 až 626. Pro ošetřování plodin se 
vyráběl Z-37 Čmelák. Plachtařský sport 
se dočkal cvičných větroňů „Pionýr“ 
a především celokovového L-13 Blaník 
(2616 ks) exportovaných do celého světa. 
Ve výkonové kategorii se uplatnily větro-
ně „Šohaj“ (416 ks). Aerotaxi používalo 
Ae-45 (590 ks) a L-200 Morava. Kuno-
vický Let vyvinul malý dopravní letoun 
L-410 Turbolet s výrobou (1200 ks)
Vojenské letectvo přechází v šedesátých 

letech postupně na nadzvukovou techniku 
sovětské konstrukce. Vrtulníkové letectvo 
je po prvních pokusech s naší výrobou 
HC-2 a 3 nahrazeno rovněž vrtulníky 
sovětské výroby.
S politickými změnami v devadesátých 

letech dochází k útlumu vojenského 
letectva. Snižuje se stav techniky i perso-
nálu. Prosazuje se politické rozhodování 
o nákupech, s tím spojené známé kauzy 
vrtulníků Sokol a dopravních letounů 
Casa. Optimismus naší politické repre-
zentace, že uspějeme v tržním hospodář-
ství s leteckou produkcí, se nenaplnil. 
Vstup zahraničních partnerů do leteckých 
podniků nevedl k prosperitě, ale mnohde 
k likvidaci výroby. Jediným odvětvím, 
které zaznamenalo vzestup, bylo sportov-
ní rogalové paraglidingové létání. V sou-
časné době se do výroby ultralehkých 
letounů zapojilo několik malých firem, 
které se udržely v tvrdé konkurenci.
Předpovídat budoucnost civilního letec-

tví v naší republice v současné době je těž-
ko představitelné. Vývoj každého letounu 
je velmi drahý a úspěch v obsazeném trhu 
je téměř nemožný. Co se týká vojenského 
letectva, je rozhodování o nákupech tech-
niky opět v rukou politiků.

Pálení svatojánských ohňů v Příboře před 
rokem 1989
Igor Jalůvka (pokračování)

Největší hranici jsme postavili tuším 
v roce 1976. Materiálu pro stavbu ohniště 
i dalšího harampádí coby paliva bylo tehdy 
vskutku požehnaně, protože na klokočovské 
straně řeky, napravo od Místecké, se bou-
raly chalupy za účelem výstavby budoucího 
sídliště. I když na vesecké straně břehu již 

byli mnozí vystěhováni jinam, na akci „sva-
tý Jan“ nezapomněli a jejich hranice či pa-
goda byla kupodivu vysoká. Pamatuji si ten 
večer docela přesně, protože během vrhání 
metel, právě když jsem byl otočený, abych 
se sehnul pro ležící koště, jsem inkasoval 
zásah žhnoucí metlou do ramene a krku, za 

všeobecného jásotu klokočovsko-vesecké-
ho publika. Ale onen večer byl patrně naší 
předposlední akcí v souvislosti se svatoján-
skými ohni. Končili jsme 9. třídu, mnozí 
z nás odešli po prázdninách studovat nebo 
učit se do méně či více vzdálených měst, 
mnohým přibyly jiné starosti, ale i jiné ko-

„Jedinou 
jistotou, 
kterou máš, 
je, že se ti vše 
změní.“ 
Eva Moravčíková, Foto: Stanislava 
Slováková

Je motto nového CD kapely EVAMORE, 
která se objevuje na naší regionální scéně 
již od roku 2017, zpočátku ve složení Eva 
Moravčíková a Tom Strom Nováček. Od 
svého vzniku kapela odehrála mnoho 
koncertů a v duchu world music vydala 
v srpnu roku 2020 první CD Na vysokym 
kopcu (Eva Moravčíková, Tom Strom No-
váček, Diana Pomklová a René Gavlas). 
Na jeho realizaci se rovněž podíleli další 
muzikanti z Příbora a okolí, a snad i proto 
patřil jeho křest v době mezi pandemiemi 
k nezapomenutelným zážitkům.
Jménem svým i jménem ostatních členů 

kapely zvu čtenáře Měsíčníku města Pří-
bora na křest našeho druhého CD, který 
se koná v pátek 24. 11. 2023 od 19:00 
hodin v Kulturním domě v Příboře. 
A na co se můžete těšit? Samozřejmě na 

nás, tedy na Evu Moravčíkovou, Toma 
Stroma Nováčka, Kateřinu Sadovou, 
Zbyňka Machetanze a Davida Lukeše. Ale 
také na naše milé hosty. CD pokřtí kapela 
MDŽ (Muzikantky, dámy, ženy), tvoří ji 
kamarádky Lucie Redlová, Beata Bocek, 
Eva Ludvík Kudrnová a Alžběta Jambo-
rová. Dále vystoupí zpěvačky z cimbálové 
muziky GRUNIK z Ostravice, tentokráte 
v doprovodu DJ Foresta z Frenštátu pod 

Radhoštěm. Následovat bude afterparty 
s kopřivnickým bardem taneční mu-
ziky DJ Sandozem i DJ Forestem. Celý 
večer bude obohacen o projekce Honzy 
Friedricha alias VJ Jaamora. 
Vstupenky je možné si zakoupit v před-

prodeji za 300 Kč na naši crownfundin-
gové kampani (kde probíhá i předprodej 
na naše nové CD Koloběh): www.donio.
cz/evamore-vydava-druhe-album-ko-
lobeh nebo na místě v Kulturním domě 
v Příboře v den akce za 350 Kč. 
Kapela EVAMORE rovněž vystoupí 

v říjnu v Kroměříži na akci Jablečný den, 
na konci měsíce bude zastupovat město 
Příbor na mezinárodním kulturním fes-
tivalu Oldtown Kaleici Festival v Antalyi 
v Turecku. Těšíme se na nové zkušenosti 
a městu Příboru děkujeme za podporu.
Více informací na www.evamore.cz nebo 

našem Facebooku či Instagramu kapely. 
A ještě k samotnému CD. V únoru 

2021 (v době pandemie) jsem navázala 
spolupráci s textařkou Renátou Juditou 
Tomkovou ze Šumperka. Vzniklo sedm 
výjimečných písní, „příběhů“, vypovída-
jících o nás samotných, o vybočení z kom-
fortních zón, o setkáních a propojeních, 
o cykličnosti všeho kolem nás. CD nese 
název Koloběh. Bylo nahráno v pražském 
studiu 3bees, u našeho dvorního produ-
centa Martina Horáčka na Statku Chlísto-
vice u Kutné Hory, některé pasáže vznikly 
v obýváku či ve zkušebně. Uslyšíte nejen 
kvalitní zvuk pětičlenné kapely, její 
základ tvoří klavír, kytary, basová kytara, 
bicí a housle, ale také netradiční zvuky, 
kterými jsou experimentální efekty kytar, 
perkuse, konkrétně darbuka, arabské 
bubny či handpan, dále zahradní konev 
nebo plechová forma na pudink. Záležet 
jsme si dali také na vokálech. Zkrátka si 
nás přijďte poslechnout. 

Obrázek navazuje na text článku v zářijovém čísle 
Měsíčníku: ve 3. třídě ZDŠ Jičínská (1969-70) 
bývaly v módě památníky. Kresba z toho mého 
ukazuje, co pro nás skautské hnutí znamenalo.

níčky a zájmy. Tradice pálení svatojánských 
ohňů v Příboře pomalu skomírala. 
Není zřejmé, zda se u brodu pod Mockovým 

splavem konala akce „svatý Jan“ i v roce 
1977, ale patrně nikoli. Na období 1977–79 si 
nikdo z mnou oslovených pamětníků přesně 
nevzpomíná. Co je však nesporné, posled-
ní „předrevoluční“ pálení svatojánských 
ohňů se uskutečnilo v roce 1980. Měli jsme 
právě s Frantou Andrlem po maturitních 
zkouškách, tak jsme se domluvili, že toho 
léta naposledy zorganizujeme pálení sva-
tojánských ohňů, a předpokládali jsme, že 
příští roky již převezmou štafetu pro tuto 
tradici mladší ročníky. Stavět nás začínalo 
celkem dost, k našemu údivu nám pomáhali 
docela mladí kluci z 1. stupně základní školy, 
ale během dnů je to přestalo bavit. Poslední 
dva dny jsme tak zůstali na stavbu jen tři: 
Franta Andrle, Milan Jaroň a já. Přestože nás 
bylo žalostně málo, ohniště jsme postavili 

poměrně vysoké, protože jsme měli se stav-
bou hodně zkušeností z předešlých let. Jako 
palivo tehdy posloužila i silně zchátralá, bie-
dermeierovská domovní vrata z roku 1848, 
která již mnoho let mokla u nás na dvoře 
(naštěstí jsme je měli na fotografii, takže 
dnes je namísto nich funkční replika). Když 
jsme kolem čtvrt na deset zapálili oheň, při-
hlížejících již zdaleka nebylo tolik jako před 
lety. Na příborské straně břehu jich nebylo 
více než 20 (pamatuji si například na Ivanu 
Žárskou s manželem a tehdy malými syny), 
avšak na protější straně diváků markantně 
ubylo. Příčinou bylo nové sídliště a jeho noví 
obyvatelé, o kterých jsme toho moc nevěděli 
a též oni o nás ne. Výjimku tvořili na vesecké 
straně tradiční starousedlíci z Myslbekovy 
ulice, jako např. tehdy patnáctiletý Mořic 
Jurečka. 

Příště pokračování.
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Zprávy z Městské knihovny Příbor
Silvie Bahnerová

V prvním říjnovém týdnu proběhl 
už 27. ročník celostátní kampaně Tý-
den knihoven. Touto akcí žila také naše 
knihovna. Přihlásilo se přes padesát 
nových čtenářů, prodávali jsme vyřazené 
knihy a časopisy a uspořádali kabelkový 
jarmark. Mnoho příborských žen věno-
valo knihovně své nepoužívané kabelky 
a bižuterii, které se pak 3. října prodávaly. 
Přes dvacet návštěvnic akce si vybralo 
kabelky či korálky a ze získaných peněz 
jsme zakoupili hračky a hry pro děti. Děti 
se mohou těšit na hry k procvičení logic-
kého myšlení, vkládací a navlékací hračky 
pro rozvoj jemné motoriky a orientace, 
set perkusních nástrojů či pexeso pro uši, 
u kterého si děti procvičí sluchovou paměť 
nebo je vhodné také pro děti s poruchou 
zraku. Všem, kteří věnovali kabelky a také 
nakupovali, děkujeme za podporu. 

5. října navštívili ze-
jména muži přednášku Ja-
roslava Janečky nazvanou 
105 let československého 
letectví. 
Také na listopad při-

pravujeme několik akcí. 
22. listopadu v 17 hodin 
navštíví knihovnu spi-
sovatelka Irena Ober-
mannová, autorka mnoha 
románů a také scénářů 
filmů a seriálů, např. Div-
novlásky, Deník šílené 
manželky, Život je ples či Trapné padesátky. 
Spisovatelka bude hovořit hlavně o své nové 
knize Babička Is Not Dead, která vyprá-
ví o tom, jak nezestárnout ve světě, který 
se zbláznil. Nebude chybět autogramiáda 
s možností zakoupení autorčiných knih.

14. listopadu v 16 hodin zveme děti a rodiče 
na výtvarnou dílnu Odpoledne s pastelkou, 
na které budeme vyrábět ježka z šišek. 
23. listopadu mohou ženy všech věkových 

kategorií navštívit tradiční Dámský klub, 
kde si vyrobíme drobné ozdoby z filcu.

Centrum tradičních technologií Příbor
Listopad 2023

VÝSTAVA: 
Urob si sám. Co dovedou kutilové

Na úspěšnou výstavu „Vyrobeno v Tatře, ale ta-
trovka to není!“ navazuje nová výstava věnovaná 
nezdolné lidské tvořivosti. Tentokrát bude zamě-
řena na rozmanité projevy lidového kutilství.

 » 1. 10. 2023 – 24. 2. 2024

Den se starými technologiemi – 
Klokočí 
Pořad přibližující staré technologie. Tentokrát 

se zaměříme na klokočí, ze kterého se v minu-
losti vyráběly růžence a šperky. Semena klokoče 
zpeřeného jsou pomalu zapomenutým materi-
álem. Práci s klokočím představí Soňa Pelclová, 
lektorka z Muzea v přírodě Vysočina a pracov-
níci Centra tradičních technologií Příbor.

 » Během dne bude hrát valašský gajdoš Petr 
Sovják. 
 » Akce je vhodná také pro rodiny s dětmi 
a zájemce o rukodělné techniky a přírodní 
materiály
 » Sobota 4. listopadu 2023; 9.00 – 16.00
 » Vstupné: 40 Kč

Den s kutilem
Oživení výstavy „Urob si sám. Co dove-

dou kutilové“. V tento den uvidíte jednoho 

z vystavujících kutilů, který bude předvádět 
výrobu drobných předmětů a hlavolamů.

 » Sobota 18. listopadu 2023; 9.00 – 16.00
 » Vstupné: 40 Kč

PŘIPRAVUJEME V PROSINCI: 
Adventní podvečer v muzeu
Adventní podvečer je zaměřen na pastevecké 

tradice, které se bohatě odráží v historických 
příborských betlémech, ale v původních pas-
týřských hrách, které se v minulosti v Příboře 
uskutečňovaly v rámci vánočních zvykoslov-
ných obchůzek. 

 » Mluvené slovo: PhDr. Václav Michalička, 
Ph.D.
 » Recitace: Jan Fišar
 » Hudba: RukyNaDudy
 » Pořádá Centrum tradičních technologií Pří-
bor–Muzeum Novojičínska a město Příbor
 » Pátek 8. prosince; 18.00

Setkání betlemářů v Příboře X
Tradiční adventní setkání řezbářů betlemá-

řů ze severovýchodní Moravy a Těšínského 
Slezska. Expozice muzea oživí tento den deset 
řezbářů, předvádějících řezbářské techniky 
při výrobě betlémů. V rámci programu bude 
možné zakoupit některé jejich výrobky. 

Pořádá Centrum tradičních technologií Pří-
bor–Muzeum Novojičínska a město Příbor

 » Sobota 9. prosince 2023; 9.00 – 13.00
 » Vstupné: 40 Kč

UPOZORNĚNÍ: 
Změna termínu pořadu „Za 
tradiční rukodělnou výrobou II“. 
Akce se přesouvá na 27. 1. 2024. 
V původním termínu 18. 11. 2023 se 
bude konat pořad „Den s kutilem“. 
Děkujeme za pochopení.

Otevírací doba muzea
Úterý, středa, čtvrtek:  
8.00 – 12.00 13.00 – 16.00
Sobota a na státní svátek pátek 17. listopadu:
9.00 – 12.00 12.30 – 17.00

Kontakt:
Muzeum Novojičínska, příspěvková organi-
zace – Centrum tradičních technologií Příbor
Lidická 50, 742 58 Příbor
Tel.: 556 725 191
e-mail: pribor@muzeumnj.cz
Web: www.muzeumnj.cz/pribor

Knižní novinky na měsíc listopad
Elena Fialová (Městská knihovna Příbor)

Světelný klam je název nového detek-
tivního románu kanadské autorky Louise 
Pennyové. Lillian Dawsonovou najdou 
zavražděnou v trvalkovém záhonu Clary 
Morrowové, která ve Three Pines právě slaví 
svou první samostatnou výstavu. Zapadlá 
vesnice se díky shromáždění umělců i znalců 
umění proměnila načas ve svět, kde každý 
tah štětcem hraje osudovou roli a každý lás-
kyplný vztah skrývá zlomené srdce. Vrchní 
inspektor Gamache příjíždí se svým týmem, 
aby odhalil pravdu. 
Německá spisovatelka Michelle Marly 

napsala román Maria Callasová – příběh 
o největší pěvkyni své doby. Mladá Ma-
ria najde velmi záhy své životní poslání ve 
zpěvu. Stává se z ní velmi úspěšná operní 
diva s jedinečným hlasem. Ale zatímco svět 
oslavuje božskou Callasovou, Maria cítí, že 
už nebude dál schopná vydržet nikdy nekon-
čící zátěž, a navíc jí začíná selhávat hlas. V té 
době se setká s řeckým rejdařem Aristotelem 
Onassisem a začne s ním žít…

Poutavý historický román Kronika hříš-
ného kněze aneb Bestie z Karlštejna Nadi 
Horákové přibližuje život Kateřiny Bechy-
ňové, „české čachtické paní“. Ve fraucimoru 
Kateřiny Bechyňové, manželky jednoho 
z nejvýše postavených mužů v Českém krá-
lovství, se děje něco podivného. Proslýchá se, 
že paní Kateřina trestá své služky za každou 
maličkost a je k nim velmi krutá. Na panství 
se navíc stále objevují nové hroby. Karlštejn-
ský děkan Václav Hájek z Libočan, známý 
svou konfliktní povahou, se rozhodne tuto 
vážnou věc vyšetřit. Získá Hájek dostatek 
důkazů a může vůbec soud vyhrát, když 
Bechyňovi patří k oblíbencům krále?
Nový thriller Andrewa Mayne má název 

Jméno ďábla. Když v podhůří Appalačských 
hor zmizí za záhadných okolností církevní 
sbor, zdá se, že tuto tragédii má na svědomí 
snad sám ďábel. FBI má ovšem eso v rukávu 
– agentku Jessiku Blackwoodovou. Mladá 
agentka a bývalá nadaná iluzionistka se pou-
ští po stopách zla vedoucích do Mexika, Mia-

mi a Vatikánu, aby zastavila chladnokrevné-
ho vraha posedlého smrtelným hříchem.
Román Sheily O´Flanaganové Chyba jejího 

manžela je o zklamané důvěře a hledání 
vlastní cesty. Roxyino manželství s Davem 
bylo harmonické i po dvaceti letech. Jednoho 
dne však příjde Roxy dříve domů a najde 
Dava v posteli s atraktivní mladou soused-
kou. Najednou si není ničím jistá – minu-
lostí, společným podnikáním a především 
budoucností rodiny…
Dívka v pruhovaných šatech americ-

ké autorky Ellie Midwoodové je strhující 
psychologický román založený na skutečném 
příběhu Židovky Heleny a nacistického 
důstojníka Franze Wunsche. Německo, rok 
1947. Na stole doktora Hoffmana, americké-
ho psychiatra, přistává podivný případ týka-
jící se poválečné denacifikace. Hoffman čelí 
tomu nejméně pravděpodobnému příběhu 
o lásce, anebo se před ním obhajuje psychic-
ky nemocná žena, která vnímá minulost 
zkresleně?

Slavnostní varhanní koncert 
Martin Monsport (příborský varhaník) 

Vážené dámy a pánové, 
v neděli 1.října se v kostele svatého Valenti-
na v Příboře uskutečnil slavnostní koncert, 
který byl pořádán u příležitosti výročí 5 let 
od požehnání našich zrekonstruovaných 

varhan v kostele svatého Valentina. Jsem 
velmi rád, že pozvání na koncert přijala 
spousta z Vás a v tak hojném počtu jste na 
koncert přišli. Je to opravdu neuvěřitelné, 
že je to již 5 let – konkrétně to bylo v ne-
děli 30. září 2018 – kdy zrekonstruované 
varhany požehnal biskup Ostravsko-opav-

ské diecéze Mons. Mgr. Martin David. Od 
slavnostního žehnání varhan až po dnešní 
den proběhlo v kostele svatého Valentina 18 
koncertů. Na varhany zde hrál například 
uznávaný německý varhaník pan Mar-
tin Sturm, dále americký varhaník pan 
Edward Landin, skvělá pražská varhanice 
paní Linda Sitková, nesmím zapomenout 
na vynikajícího varhaníka pana Tomáše 
Thona a spousta dalších. A proto jsem byl 
nesmírně rád, že jsme v neděli 1. října 2023 
v Příboře mohli přivítat další z řady skvě-
lých umělců a to sopranistku paní Anetu 
Kratochvílovou a varhaníka pana Josefa 
Kratochvíla. 
Aneta Kratochvílová je vynikající soprani-

stka a zpěvu se věnuje od raného dětství. Po 
studiu na hudebním gymnáziu na Janáčkově 
konzervatoři v Ostravě absolvovala magis-
terská studia sólového zpěvu na Janáčkově 
akademii múzických umění v Brně. Během 
studia se zúčastnila také zahraniční stáže na 
Akademii Muzycznej v Katowicích. 
Josef Kratochvíl – varhaník a klavírista 

pocházející z Valašského Meziříčí – pra-
videlně sólově koncertuje na festivalech 
v Evropě, Asii a také v USA. Magisterská 
a postgraduální studia absolvoval v Lipsku. 
V roce 2020 absolvoval zahraniční stáž 
v USA pod vedením proslulých pedagogů na 
prestižních univerzitách v USA. Úspěšně 
se zúčastnil mnoha mezinárodních varhan-
ních soutěží. V září tohoto roku se zúčastnil 
mezinárodní soutěže v Tokiu, kde postoupil 
z celkem 67 přihlášených varhaníků mezi 
posledních 15 z celého světa. Za zmínku 

stojí fakt, že nahrávka, kterou pan 
Kratochvíl posílal do Tokia do soutěže, 
byla zpracována a nahrána zde na našich 
varhanách. To je opravdu velký úspěch 
a také můžeme říct i velká propagace 

našeho města a varhan ve světě. A snad 
mohu už nyní prozradit, že pan Kratochvíl 
postoupil do semifinále soutěže v Miami 
(Florida/USA), která se uskuteční v únoru 
2024. V semifinále bude hrát pouze 8 var-
haníků a do finále v Miami budou vybráni 
tři. Budeme panu Kratochvílovi držet palce, 

aby vše dobře dopadlo!
Také bych Vám chtěl sdělit, že paní 

Kratochvílová a pan Kratochvíl slavnostní 
koncert v Příboře pojali jako benefiční, to 
tedy znamená, že vystupovali bez jakého-
koliv nároku na finanční honorář a veške-
rou vybranou částku ponechali na opravu 
varhan ve farním kostele Narození Panny 

Marie v Příboře. A to si myslím zasluhuje 
opravdu velké poděkování. 
Koncert dopadl výborně a alespoň na 

chvíli jsme odložili starosti všedních dnů 
při poslechu krásných tónů a po bouřlivém 
potlesku nám odměnou byla další přidaná 
skladba na závěr.
A tak jediné, co mě bohužel velmi 

mrzí, je to, že nikdo z vedení našeho 
města a ani z rady města nenašel čas na 
koncert přijít…
Co říci na závěr – velké díky patří pře-

devším Vám, kteří jste na koncert přišli, 
a budu se těšit už nyní na setkání při dalších 
koncertech, které plánujeme ještě v tomto, 
ale i v příštím roce. 

Kulturní informace14 Kulturní informace 15
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Srdečně zveme děti, rodiče i prarodiče na výtvarné
podzimní odpoledne. Budeme vyrábět ježky. S sebou
si přineste různé druhy přírodnin, především šišky,
tavnou pistoli (pokud máte) a PET láhev 0,5 l.

14. 11. 2023 v 15:00 hodin
Městská knihovna Příbor

 

 
 

Místní sdružení ODS v Příboře pořádá 
vzpomínkové setkání u příležitosti státního svátku 

„Dne boje za svobodu a demokracii“ 
 
 
 
 
 

3344..  SSVVÍÍCCEE  PPRROO  1177..  LLIISSTTOOPPAADD  
 
 

přijďte s námi oslavit  
34. výročí SAMETOVÉ REVOLUCE 

 

 
setkání a zapálení svíček se uskuteční  

 

ve středu 16. listopadu 2023 v 17 hod. 
 

na náměstí S. Freuda v Příboře před radnicí 

 
Občerstvení: štrúdl, čaj a svařené víno 

 
 

Srdečně vás zveme 
MS ODS Příbor 

 

barevný 
čtvrtek
v refektáři

Martin Straka

Z mých fotografií, které mám rád

16. 11. 2023
Refektář piaristického 

kláštera v Příboře
v 18:00

Vstupné 50 kč

Fotoreportér, televizní komentátor a novinář.  Automobilové závody komentuje 
v různých televizních stanicích od roku 2005, jeho hlas zní Masarykovým okruhem 
v Brně a na Slovakiaringu od roku 2013. Jeho fotografie získaly různá ocenění. 
Je i dvorním fotografem Janáčkovy filharmonie Ostrava, fotí i Colours of Ostrava, 
Zlatou tretru atd. atd.
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23. listopadu 2023 v 16.00 hodin v Městské knihovně Příbor

Příborské slečny a paní, zveme Vás na kreativní odpoledne do městské
knihovny. Vyrobíme si drobné ozdoby z filcu. Přineste si bavlnky, jehly,
barevný filc, korálky, drobné knoflíky a dobré nůžky. K dispozici bude velký
výběr šablon.

DÁMSKÝ
KLUB

 

                 OBČANSKÉ          SDRUŽENÍ KLOKOČOV 

        zve děti, mládež,               rodiče,  na třetí rozsvícení   
   vánočního stromu                         s Mikulášem, čertem    
                                                         a andělem. 
    2.12. 2023  na hřišti                                                                            

                                  v Klokočově. 
 
 
   
 
 
 
                
               15.00 h. – 16.30 h.  Jízda na Oslíkovi 
   
               16.30 h.  příchod Mikuláše, 
                       rozsvícení stromečku, 
                           Mikulášská nadílka. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
   

Balíčky, které předá Mikuláš Vašemu dítěti, přineste prosím mezi 9. a 11. hodinou 
téhož dne na hřiště v Klokočově.   

  Na balíček napište jméno dítěte s příjmením a věkem. 
Mikuláš rozsvítí stromeček za každého počasí.  

Nabídneme Vám teplý čaj zdarma. Doporučujeme Všem vlastní hrneček. 
Cenu svařáčku  pro dospělé necháme na každém z Vás. 

         Na zahřátí nabídneme také teplé párky v rohlíku nebo jen tak.                                      
 
 

Na statečné a nebojácné děti se těší Mikulášská družina a Vaše sdružení. 

BESEDA NAD KNIHAMI
IRENY OBERMANNOVÉ
HOVOŘIT BUDE HLAVNĚ O SVÉ NOVÉ

KNIZE BABIČKA IS NOT DEAD

MĚSTSKÁ KNIHOVNA PŘÍBOR
22. LISTOPADU V 17 HOD.

VSTUPNÉ 80 KČ

3 ks  Svatomarrnské koláče s mákem, tvarohem nebo ořechy ........................  79 Kč

0,2 l  Svatomarrnské víno (bílé, růžové, červené) .......................... 39 Kč
0,75 l Svatomarrnské víno (bílé, růžové, červené) ........................ 158 Kč
0,5 l  Svatomarrnský jantarový speciál 13°Litovel .......................... 45 Kč
0,5 l  Husar 12o polotmavý ležák pivovar Koníček ........................... 45 Kč

Nápoje

Dezert

4 kg  Celá tradiční svatomarrnská husa dozlatova upečená s jablky,
    dušeným červeným zelím a bramborovými knedlíky 4-6 porcí,
    podávaná formou švédských stolů ......................................................... 1778 Kč
500 g Pečené husí stehno s jablky, kaštany, bílým a červeným zelím,
    bramborovými a houskovými knedlíky ..................................................... 426 Kč
450 g Pečená husí prsíčka s vinnými hruškami, červeným zelím 
        a bramborovým knedlíkem ....................................................................... 464 Kč

Hlavní chod

0,33 l Staročeský husí kaldoun s knedlíčky z husích jater, masem a zeleninou ... 74 Kč
Polévka

100 g Husí játra s cibulovým chutney a křupavým chlebem ............................... 94 Kč
Předkrm

Další nabídka

- Husí játra s cibulovým chutney a křupavým chlebem
- Staročeský husí kaldoun s knedlíčky z husích jater, masem a zeleninou
- Pečené husí stehno s jablky, kaštany, bílým a červeným zelím, bramborovými 
 a houskovými knedlíky
- Svatomarrnský koláč s mákem, tvarohem nebo ořechy 1ks

Čtyřchodové menu pro 1 osobu - 578 Kč

Svatomartinské hody
v Restauraci U Čápa

10. 11. - 19. 11. 2023

Restaurace U Čápa vyhlašuje soutěž

Přineste k nám do restaurace                    
či na vrátnici vaši dýni, 
nejpozději do 25. 10. 2023.
Všechny dýně vystavíme
a během Halloweenu rozsvítíme. 

Nejlepší dýně obdrží v pátek
3. 11. v 18h hodnotné ceny. 
Hlavní cena bude večeře pro dva Hlavní cena bude večeře pro dva 
dle vlastního výběru s lahví vína.

restaurace.ucapa.cz - 595 536 566
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Přejděte k ARMEX ENERGY
a získejte výhodné energie 
a nyní i čištění komínu 
zdarma!
Jsme český dodavatel s více než 18letou tradicí 
a silným fi nančním zázemím. Díky tomu nabízíme novým 
i stávajícím zákazníkům výhodné podmínky a ceny energií 
výrazně pod státním stropem.

Úspora na energiích se může pohybovat ve vysokých 
tisících korun ročně, v závislosti na spotřebě a odběru 
komodity. Přidejte se mezi desítky tisíc domácností, které 
již nabídky využily. 

Nyní navíc získáte čištění spalinových cest zdarma 
v hodnotě 1 500 Kč.

U NÁS 
PADAJÍ 
CENY 
ENERGIÍ, 
NE KOMÍNY

armexenergy.cz

ZAVOLEJTE SI, 
KOLIK UŠETŘÍTE

530 300 320
Naskenujte 
a my Vám 
zavoláme

UVAŽUJETE 
O ZMĚNĚ?

Jediný český výrobce 
prádelenské techniky 
se sídlem v Příboře 
stále hledá posily 
do svého týmu.

KONTAKTUJTE 
NÁS

PŘIDEJTE SE K NÁM

Kontakt: Lenka Šulová
 Telefon: 728 527 578 Email: prace@alliancels.com

Alliance Laundry CE s.r.o, Místecká 1116, 742 58 Příbor
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Evamore
-krest-

24 Listopad
2023

Kulturní dům
PŘÍBOR

19:30 hod.

Evamore
-krest--krest-

24 Listopad
2023

Kulturní dům
PŘÍBOR

19:30 hod.

VSTUPNÉ 350,- | předprodej 300,- na donio.cz / evamore-vydava-druhe-album-kolobeh

hosté:
MDŽ - Muzikantky, dámy, ženy
(Lucie Redlová, Beata Bocek a spol)
Gruník & DJ Forest
VJ Jaamor

after:
DJ Sandoz

Kolobeh
Evamore
Kolobeh
Evamore
Kolobeh
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slovak@bonaelecta.cz

„Pro prodej Vaší nemovitosti

udělám maximum.”

UZÁVĚRKY MĚSÍČNÍKU 
ÚNOR–ČERVEN 2024 

Pátek  12. 1. 

Středa  16. 2. 

Pátek  15. 3. 

Pondělí 15. 4. 

Středa  15. 5. 

Veškeré příspěvky zasílejte prosím elektronicky vždy 
do stanoveného data konkrétního vydání  

Měsíčníku města Příbora do 14:00 hod. odpoledne na  
tic@pribor-mesto.cz.  

Příspěvky, které obdržíme po stanoveném datu 
a hodině, budou automaticky zařazeny 

do následujícího vydání. Děkujeme a budeme se velmi 
těšit na Vaše příspěvky i spolupráci s Vámi. 
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ADVENT v příboře
25. 11.

SOBOTA

1. ADVENTNÍ KOMENTOVANÁ PROHLÍDKA: AREÁL PIARISTICKÉHO KLÁŠTERA
9:00 PIARISTICKÝ KLÁŠTER

2.  12.
SOBOTA

2.  ADVENTNÍ KOMENTOVANÁ PROHLÍDKA: ZAHRADA A CHODBY
9:00 PIARISTICKÝ KLÁŠTER

7.  12.
ČTVRTEK

vánoční dámský klub
16:00 MĚSTSKÁ KNIHOVNA

12.  12.
ÚTERÝ

VÁNOČNÍ DÍLNA PRO DĚTI
16:00 MĚSTSKÁ KNIHOVNA 

16.  12.
SOBOTA

4.  ADVENTNÍ KOMENTOVANÁ PROHLÍDKA: STARÝ HŘBITOV
9:00 STARÝ HŘBITOV

17.  12.
NEDĚLE

ADVENTNÍ KONCERT: ŠTĚPÁNŠTÍ KOLEDNÍCI
15:00 KULTURNÍ DŮM

ZIMNÍ SLUNOVRAT S KAPELOU DELORAINE
18:00 MĚSTSKÝ PARK

22.  12.
PÁTEK

VÍCE INFORMACÍ NALEZNETE NA WEBU MĚSTA PŘÍBORA V SEKCI KALENDÁŘ AKCÍ

TĚŠÍME SE NA VÁS

3.  12.
NEDĚLE

VÁNOČNÍ JARMARK A MIKULÁŠSKÁ JÍZDA
14:00 NÁMĚSTÍ S. FREUDA

50,-

9.  12.
SOBOTA

3.  ADVENTNÍ KOMENTOVANÁ PROHLÍDKA: FARNÍ KOSTEL 
9:00 FARNÍ KOSTEL

50,-

50,-

50,-

100,-

10.  12.
NEDĚLE

ADVENTNÍ KONCERT: all brass band
17:00 KOSTEL SV. VALENTINA100,-

13.  12.
STŘEDA

genealogická poradna pro začínající rodopisce
13:00–16:00 KULTURNÍ DŮM-NUTNÉ OBJEDNÁNÍ
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7.  11.

ÚTERÝ
vernisáž fotoklubu příbor
17:00 PŘÍZEMÍ PIARISTICKÉHO KLÁŠTERA

10.  11.
PÁTEK

pietní akt ke dni válečných veteránů
16:00 PAMĚTNÍ DESKA PŘED RADNICÍ

23.  11.
ČTVRTEK

DÁMSKÝ KLUB
16:00 MĚSTSKÁ KNIHOVNA PŘÍBOR

25.  11.
SOBOTA

1.ADVENTNÍ KOMENTOVANÁ PROHLÍDKA: PIARISTICKÝ AREÁL
9:00 PIARISTICKÝ KLÁŠTER 50

29.  11.
STŘEDA

duo jamaha
18:00 KULTURNÍ DŮM

20.  11.
PONDĚLÍ

Koncert Šimíčková-pokorný
17:00 REFEKTÁŘ PIARISTICKÉHO KLÁŠTERA

VÍCE INFORMACÍ NALEZNETE NA WEBU MĚSTA PŘÍBORA V SEKCI KALENDÁŘ AKCÍ

TĚŠÍME SE NA VÁS

16.  11.
ČTVRTEK

BAREVNÝ ČTVRTEK: MARTIN STRAKA
18:00 REFEKTÁŘ PIARISTICKÉHO KLÁŠTERA50

290

22.  11.
STŘEDA

BESEDA S IRENOU OBERMANNOVOU
17:00 MĚSTSKÁ KNIHOVNA PŘÍBOR80

14.  11.
ÚTERÝ

Odpoledne s pastelkou
16:00 MĚSTSKÁ KNIHOVNA PŘÍBOR

50

22.  11.
STŘEDA

FARMÁŘSKÉ TRHY
9:00–16:00 NÁMĚSTÍ S. FREUDA
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